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حجت الله عبدالملکی با انتشــار رشته توییتی در حساب کاربری 
خود، رسما استعفای خود را اعلام کرد.

وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی با انتشــار رشــته توییتی اعلام 
کرد که از کابینه دولت سیزدهم استعفا داده است.شایعه برکناری 
وزیر کار از هفته گذشــته در شبکه های اجتماعی به صورت جدی 
مطرح شــده بود. وزیر کار در رشته توییتی که منتشر کرده، علت 
استعفای خود را عدم هماهنگی و تلاش برای »افزایش هماهنگی 

در دولت« عنوان کرده است.
اختلاف عبدالملکی با کابینه بر سر مسائلی مانند افزایش حقوق 
بازنشستگان و افزایش دستمزد حداقلی کارگران در سال جاری به 

احتمال قوی یکی از دلایل استعفای وزیر کار عنوان شده است.
کاهــش یکصد هزار تومانی دســتمزد کارگــران بدون رضایت 
نمایندگان کارگری شــورای عالی کار با دستور دولت و همچنین 
افزایش ده درصدی حقوق بازنشســتگان متوســط بگیر سازمان 

تامین اجتماعی از جملــه انتقاداتی بود که این روزها در فضاهای 
مختلف نسبت به عبدالملکی مطرح شده بود.

از قرار معلوم مخالفان عبدالملکی، از موافقت دولت با این استعفا 
خبر داده و از محمدهادی زاهدی وفا )معاون هماهنگی و نظارت 
اقتصادی و زیربنایی معاون اول رئیس جمهور( به عنوان سرپرست 
وزارت کار، تعــاون و رفاه اجتماعی نــام برده اند که با تیم هیئت 

رئیسه مجلس و محمدباقر قالیباف نزدیکی بیشتری دارد.

حجت الله عبدالملکی استعفا کرد

اقتصادی

   رسول بیدختی 
امروزه تکنولوژی ها و اینترنت باعث تحولی عظیم 
در دنیا شــدند. جنگ ها نیــز از این تحول بی بهره 
نمانند به طــوری که طرفین جنــگ می توانند با 
حملات ســایبری به زیرســاخت های یک کشور، 
صدمات مجازی به بار آورند و تنها با فشــار یک 
دکمه خســارات مالی به افــراد وارد کنند.تعریف 
دقیق تــر از حمله ســایبری این اســت که جنگ 
سایبری جنگی با محوریت دولت ها و سازمان های 
بین المللــی علیه دیگر دولت هاســت که با هدف 
ایجاد تخریب در شــبکه اطلاعات و کامپیوتر آن 
کشور است. این حملات با ویروس ها، تروجان ها و 

سایر بدافزارها صورت می گیرد.
حملات مکرر سایبری به تجهیزات اینترنت محور 
کشور، هرچند بارها توسط متخصصان کشور خنثی 
شــده اما همزمان این ضرورت را به اثبات رسانده 
که با نگاه جدی تری به این مســأله و بحث تامین 
تجهیزات بروز بــرای مقابله با این تهدیدات توجه 
کنیم. کشــور ما نیز از این وضعیت مستثنی نبوده 
و روزانه حملات زیادی به زیرســاخت های شبکه 
های اینترنتی سازمان ها و نهادهای مختلف کشور 
صورت مــی گیرد. البته بســیاری از این حملات 
توســط متخصصان ما در این حوزه خنثی می شود 
اما بــه هرحــال در برخی مواقع نیز شــبکه های 
اینترنتی و خدمات رســانی بعضی دستگاه ها برای 

مدتی با مشکل مواجه شده است.
امنیت سایبری چیست؟

امنیت ســایبری یک مؤلفه مهم زیرساخت های 
شــرکت اســت. موفقیت در توانایی یک شرکت 
به محافظت از اطلاعــات اختصاصی و داده های 
مشتری در مقابل افرادی که سوء استفاده می کنند 
بستگی دارد. صرف نظر از اندازه، دامنه یا صنعت، 
هر شــرکتی که می خواهد بقا داشــته باشد باید 
ضمن ارزیابی خود، به دو سوال اساسی پاسخ دهد:

امنیت سایبری شامل یک سری پروتکل است که 
یک شرکت یا یک فرد برای اطمینان از اطلاعات 
از “ICA” خود پیــروی می کند. ICA مخفف 
کلمات یکپارچگی، محرمانه بودن و در دســترس 
بودن می باشــد. اگر از امنیت مناســبی برخوردار 
باشید، می توانید خیلی سریع در مواقع قطعی برق، 
خطاهــا یا خرابی های هــارد را بازیابی کنید. زیرا 
این نوع حوادث باعث می شود که کارایی شما در 
برابر حملات خارجی و هکرها آسیب پذیرتر شود.

مفاهیم تداوم تجارت و بازیابی فاجعه، راهبردهای 
اساسی امنیت سایبری است. استمرار تجارت برای 
بقای یک تجارت ضروری اســت. بازیابی ســریع 
تهدیدها به این معنی است که می توانید مخاطبان 
خود را در موقعیت های مشــکل ساز حفظ کنید. 
بازیابی فاجعه به معنای حفــظ تمامیت داده ها و 
زیرســاخت های شــما پس از یک رویداد فاجعه 
بار اســت. این تهدیدها در نهایت با سطح امنیت 
ســایبری که در حال حاضر در زیرســاخت های 
دیجیتالی شما اجرا می شود، طبقه بندی می شوند.

اهمیت امنیت سایبری
چرا باید امنیت در صدر برنامه های هر شــرکت 
باشــد؟ چرا باید مدیریت ارشــد، خود را نسبت به 

امنیت ســایبری نگران کند؟ یــک دلیل غیرقابل 
انکار وجود دارد: دنیای دیجیتال که در آن تجارت 
می کنیم آســیب پذیر اســت و در معرض حمله 

سایبری قرار دارد.
شــبکه جهانی هنوز بایــد راه طولانی را پیش از 
تبدیل شــدن به یک اکوسیســتم کاملًا امن که 
برای تنظیم و کنترل خود برنامه ریزی شده است، 
طی کند. تصمیم گیرنــدگان باید اطمینان حاصل 
کنند که کلیه سیستم های شرکت خود، از آخرین 
اســتانداردهای بــا امنیت بالا پیــروی می کنند. 
کارمنــدان همچنین باید در پروتــکل های اولیه 
امنیت سایبری آموزش ببینند. این به ویژه در مورد 
کارمندان غیر فناوری صادق است. به عنوان مثال، 
همه باید بدانند چگونه یک ایمیل فیشینگ صورت 

می پذیرد و چگونه باید از آن جلوگیری کرد.
بدون اســتراتژی امنیتی صحیح، ممکن اســت 
اتفاقات غیر قابــل جبرانی رخ دهد. مهاجمان می 
دانند که چگونه نقاط ضعف را بیابند و از آنها بهره 
برداری کنند، شکاف هایی را باز می کنند که باعث 

می شود سیستم های قوی از بین بروند.
بهترین اســتراتژی های امنیت سایبری فراتر از 
اصول ذکر شــده در بالا اســت. هر هکر پیشرفته 
می تواند از این دفاع ســاده عبور کند. با گسترش 
یک شــرکت، امنیت ســایبری نیز دشــوارتر می 
شــود. به عنوان مثال، “سطح حمله” یک شرکت 
Fortune 1000 بســیار بزرگتر از یک تجارت 

کوچک و متوسط است.
اهمیت پدافند غیرعامل در خنثی سازی 

حملات سایبری
»پیشــگیری بهتــر از درمان اســت« این جمله 
مشــهور در مورد حملات ســایبری نیز صدق می  
کند. به عبارتــی، در کنار اهمیتی که نحوه مواجهه 
مردم و مســئولان با حملات سایبری دارد، پدافند 
غیرعامل هم از مباحثی اســت که نقش بســیار 
برجســته ای در خنثی ســازی حملات سایبری 
دشــمن دارد. با توجه به این کــه امروزه فناوری 
ســایبری تقریباً در تمام حوزه های مختلف، توسعه 
یافته اســت، طراحی  نحوه مقابله با این حملات و 
لــزوم  بهره گیری از تجهیزات روز و جدید در این 

نوع از پدافند بسیار مهم است.
در همین رابطه رئیس ســازمان پدافند غیرعامل 
گفت: بر اساس اســناد رسمی، اولین مرتبه که در 
دنیا به یک زیرساخت حمله شد، حمله با »اکستاس 
نت« به زیرساخت هسته ای نطنز ایران بوده است.

سردار سرتیپ پاســدار غلامرضا جلالی دوشنبه 
شب با حضور در برنامه صف اول شبکه خبر گفت: 
هر جا تهدید شــکل می گیرد، ســاختار و راهبرد 
متناسب با آن را با تدابیر ستاد کل نیرو های مسلح 

شکل می دهیم.
وی افزود: توانســتیم شــرکت های مهندســی، 
ســایبری را ســازماندهی کنیــم و مبتنــی بــر 
ظرفیت هــای موجود کشــور در راســتای راهبرد 
دفاعی کشور استفاده کنیم. در حوزه سایبر نیازمند 
آزمایشــگاه مرجع برای تشــخیص تهدید و آنالیز 
هســتیم که بخشی در حوزه دفاع و بخشی هم در 

حوزه کشوری و دانشگاه هاست.

حملات سایبری؛ گزینه ای کم هزینه 
برای جنگ

حمله های ســایبری به گزینه ای کم هزینه برای 
جنگ تبدیل شــده اند. اتفاقــات اخیر یعنی جنگ 
اوکراین و روسیه، چه مجازی و چه حقیقی، حوزه 

میادین جنگ سایبری را بیشتر نمایان کرد.
این امر به ویژه پــس از اقدامات گروه انانیموس 
)هکرهــای گمنام(، کــه شــبکه ای بین المللی از 
هکرها هســتند، بیشــتر مشهود شــد. این شبکه 
اهداف جهانی و مختص بــه منطقه خاورمیانه، از 

جمله اسرائیل و روسیه را هدف قرار داده است.
بــا توجه به رونــد این حمله ها به نظر می رســد 
تنــش میان بازیگران به نوعــی حمله و ضدحمله 
تبدیل شــده که علیه تاسیســات و ســامانه های 
حوزه های مختلف در کشــورهای دو طرف جنگ 
اعمال می شوند. در نهایت خسارات مادی به وجود 

می آورند.
حمله سایبری چگونه باعث تضعیف 

می شود؟
حملات ســایبری در جنگ ها نقش یک ســلاح 
را بازی می کنند. به طوری که یکی از آســیب های 
جدی این حملات می تواند باعث به ســرقت رفتن 
بسیاری از اطلاعات محرمانه و حساس سازمان ها، 
شــرکت های مختلف و افراد شود. در نهایت نوعی 

سوء استفاده و درز اطلاعات به حساب می آید.
حملات سایبری به طور کلی به سه دسته تقسیم 
می شــود. بدافزارها اولین نوع حملات سایبری که 
هســتند که هدف آن کد مخــرب ایجاد اختلال، 
جاسوسی، ســرقت اطلاعات، کنترل از راه دور بر 
روی کامپیوتر قربانی و در یک کلام ایجاد خسارت 
به یک کامپیوتر و یا شبکه ای از کامپیوتر ها است. 
معمــولا حملات ســایبری در جنگ ها از این نوع 

هستند.
هدف فیشــینگ ها این اســت که برای به دست 
آوردن رمز عبور یک وب سایت، با ایجاد وب سایت 
یا صفحه جعلی که از نظــر ظاهر کاملا همانند و 

یکسان با سایت اصلی است تلاش می کنند.
یکی از مخرب ترین حملات سایبری باج افزارها 
هســتند. باج افزارها بــا هدف باج گیری ســاخته 
شده اســت. در این نوع حملــه معمولا حمله  کننده 
اطلاعــات کامپیوتر قربانــی را رمزگذاری می کند 
به شکلی قابل اســتفاده نباشد. در نهایت برای باز 
کــردن رمز از قربانی درخواســت پول می کند. به 
عبارت ساده با گروگان گرفتن اطلاعات کامپیوتر 

برای آزادی آنها طلب پول می کنند.

اهمیت حملات سایبری
مدتیســت که روســیه و اوکراین درحال جنگ 
هســتند و حمله ســایبری هم جزوی از آن است. 
چندی پیش بود که وزارت امور خارجه روسیه گفت 
که هکرهای غربی حملات خود به این کشــور را 
افزایش داده اســت و هر هفتــه صدها هزار حمله 
ســایبری به روسیه انجام می دهند. همچنین، یک 
مقام امنیت سایبری روســیه اعلام کرد که تعداد 
حملات سایبری به منابع این کشور تا ماه گذشته 

در مقایسه با فوریه حداقل چهار برابر شده است.
این نشــان می دهد که حملات سایبری قسمتی 
از جنگ اند که دارای اهمیتی بالایی نیز هســتند. 
چرا که تمامی دولت ها برای توسعه زیرساخت های 

امنیتی خود تلاش قابل توجهی دارند.
برای ۵۱ شهر بالای ۱۰۰ هزار و بالای 

۲۰۰ هزار نفر برنامه پدافند غیرعامل 
شهری تنظیم کردیم

رئیس سازمان پدافند غیرعامل گفت: تقریبا هیچ 
حوزه ای نیست که ما رصد نکرده باشیم، تهدید را 
تشخیص نداده باشــیم، راهبردش را احصا نکرده 
باشــیم و ســاختار و برنامه مقابله برایش تدوین 

نکرده باشیم.
وی ادامه داد: طبق اساســنامه مصوب ســازمان 
پدافند غیرعامل، در همه وزارتخانه های کشــور، 
یک معــاون باید رئیس کمیتــه پدافند غیرعامل 
همان دستگاه باشد. خوشــبختانه با تغییر دولت و 
رویکرد، نســبت به دولت قبل کــه مخالفت هایی 
را داشــت و گلوگاه هــای حل نشــده را جلوی ما 
می گذاشت، در این حوزه مساعدت هایی شده است.

سردار جلالی با اشاره به تدوین برنامه های پدافند 
غیر عامل برای همه اســتان ها گفت: با هماهنگی 
وزارت کشور، برای ۵1 شــهر بالای 100 هزار و 
بالای ۲00 هزار نفر برنامه پدافند غیرعامل شهری 
تنظیم کردیم که پارسال و امسال این برنامه ها را 

به موافقت نامه اجرایی تبدیل کردیم.
اولین حمله سایبری زیرساختی در دنیا، 

حمله به ایران بوده است
وی افزود: فناوری اطلاعات یا سایبری به صورت 
انفجارگونــه در حال توســعه اســت و حوزه های 
گسترده دارد. طبیعتا صاحب فناوری زیرساخت آن 
را ارائــه داده که بر آن تســلط هــم دارد و با این 
اشراف و تسلط می تواند برای ما تهدید داشته باشد.
رئیس ســازمان پدافند غیرعامــل گفت: جنگ 
سایبری حدودا ۵ سال است با عرصه ها و الگو های 
جدید شکل گرفته است. در جنگ ارمنستان و قره 
باغ دیده شــد که جنگ نظامی در فضای سایبری 
وارد شــده است. شناســایی، فرماندهی و کنترل، 
حضــور پهپاد ها و مراقبت های عملیات ســایبری 

شده است.
وی ادامه داد: بر اساس اسناد رسمی، اولین مرتبه 
که در دنیا به یک زیرســاخت حمله شــد، حمله با 
اکستاس نت به زیرساخت هســته ای نطنز ایران 
بوده اســت. ویروس ها با پیشرفته شدن به سلاح 
سایبری تبدیل شــدند که می توانند به زیرساخت 
نفوذ کرده، جمع و گســترده شــوند، جمع آوری 
اطلاعــات کنند و اطلاعات را بفرســتند و فرمان 

تخریب بگیرند.
امروز الگوی جدیدی به نام جنگ 
سایبری زیرساختی داریم که مدل 

توسعه یافته ای از جنگ است
ســردار جلالی گفت: امروز الگوی جدیدی به نام 
جنگ سایبری زیرســاختی داریم که مدل توسعه 
یافته ای از جنگ اســت؛ این را نمی توانیم بگوییم 
امنیت ســایبری، چون موضوعی کاملا پیشــرفته 
اســت. با رژیم صهیونیســتی درگیر هســتیم، اما 
رســانه های صهیونیستی به اندازه رسانه های ما به 
حملات ســایبری نمی پردازند. مردم باید از اخبار 
حملات ســایبری مطلع باشند، اما نباید در اطلاع 

رسانی در این باره بزرگنمایی شود.
وی افــزود: قطعا دچار ولنگاری در شــبکه های 
اجتماعی هســتیم. در دولت گذشته به خاطر نگاه 
سهل انگارانه شبکه های اجتماعی را به خارجی ها 
واگذار کردیم. بالاخره در فضای ســایبری نیازمند 
قانــون هســتیم. چرا که ۶ تا ٧ حــوزه در فضای 
ســایبری وجود دارد که نیازمند قانون اســت. این 
تنظیــم مقررات یــک قانون مــادر می خواهد که 

مجلس باید تصویب کند.
در حمله سایبری به شهرداری، اطلاعات 

مردم تهران به سرقت نرفته است
رئیس سازمان پدافند غیرعامل گفت: شهرداری ها 
در همه جای دنیا از سیســتم های پیچیده امنیتی 
استفاده نمی کنند. در حمله سایبری به شهرداری، 
اطلاعات مردم تهران به سرقت نرفته است. شب 
اول حمله ســایبری به سامانه های شهرداری قطع 
موقت دادیم. پس از ۴ - ۵ ساعت ویروس را پیدا 

کردیم و خدمات به روال برگشت.
وی ادامــه داد: اطلاعات بک آپ را پاکســازی 
کردیم و به سیســتم آوردیم و بعد از آن اطلاعات 
دیگــر را باز گرداندیــم. هنوز ارزیابــی دقیقی از 
اشکالات برطرف شده در شــهرداری نداریم، اما 

برای این کار برنامه ای تنظیم کردیم.
اهمیت به روزرسانی زیرساخت های فنی 

برای مقابله با تهدیدات سایبری
با توجه به پیشرفت ســریع تکنولوژی و استفاده 
روزافــزون کشــورها از اینترنت و شــبکه های 
اطلاعاتی و همچنین افزایش تهدیدات ســایبری، 
به نظر می رســد به روزآوری زیرساخت های فنی 
برای مقابله با ایــن تهدیدات و حملات از اهمیت 
بســیار زیادی برخوردار است. موضوعی که رئیس 
ســازمان پدافند غیرعامل کشور نیز به اهمیت آن 

اشاره می کند.
حملات مکرر سایبری به تجهیزات اینترنت محور 
کشــور، هرچند بارها و بارها توســط متخصصان 
کشور خنثی شــده اما همزمان این ضرورت را به 
اثبات رســانده که با نگاه جدی تری به این مسئله 
و بحث تامین تجهیزات به روز برای مقابله با این 

تهدیدات توجه کنیم.
ضمن آنکه نحــوه مواجهه مردم با این تهدیدات 
نیز از اهمیت بســیار زیادی برخوردار است و نقش 
رسانه ها و کارشناسان این حوزه برای آگاه سازی 
مردم و آمــوزش چگونگی برخــورد با حملات و 
تهدیدات سایبری از اهمیت بالایی برخوردار است.

»جنگ کم هزینه« برای »ما« یا »آنها«؟
گزارش امتیاز از چالش های امنیت سایبری در ایران؛

اخبار کوتاه 

وزیر صمت با بیان اینکه نمایندگان ما را به لحاظ وضع موجود 
ارزیابی نکنند بلکه ما را به لحاظ حرکت، سرعت و جهت ارزیابی 
کنید، تأکید کرد: دچار روزمرگی نشــدیم، می توانســتم کارهای 
ویترینی برای عوام فریبی انجام دهم اما برای اصلاح ســاختارها 
وقت گذاشتیم چراکه تا اصلاح ساختارها انجام نشود تمدن نوین 

اسلامی محقق نخواهد شد.
ســید رضا فاطمی امین در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
در جریان پاسخ به سؤالات وکلای ملت، اظهار داشت: سؤالاتی 
که مطرح شد چندبعدی است لذا ما باید در بخش صنعت معدن 

و تجارت به این موضوع بپردازیم که دچار چه مسائلی هستیم.
وی با بیان اینکه در این بخش 1۴ مسئله را شاهد هستیم، ادامه 
داد: یکی از این مسائل عدم ثبات قوانین و متغیرهای اقتصادی، 
پایین بودن بهره وری، تورم بــالا، پیروی قیمت های داخلی از 
نرخ ارز و ســهم بالای قاچاق از این جمله هستند. البته من نمی 
خواهم به همه موارد اشــاره کنم چرا که همه اینها مسائل ریشه 
ای هســتند که بر روی یکدیگر انباشته شــده اند. فاطمی امین 
اظهار داشــت: در دولت قبل، در طول چهار سال، وزارت صمت، 
پنج وزیر و سرپرست داشته اســت، با مسائل گسترده و انباشته 
شده و ریشه ای مواجه هســتیم اما مدیریت ها ثبات ندارد و نبود 
ثبات در مدیریت موجب حل نشدن ریشه ای مشکلات می شود.

وی با اشــاره به مباحث مربوط به بــازار، تصریح کرد: اگر نرخ 
تورم را ملاحظه کنیم در طی ۵0 سال گذشته همیشه تورم وجود 
داشــته است. در چند سال گذشــته این تورم به بالای۳0 درصد 
افزایش یافته و این تورم ســاختاری است و مسئله ای نیست که 
بتــوان به راحتی با کارهای جزئــی آن را برطرف کرد بلکه نیاز 
اســت به سمت اصلاح ســاختاری پیش برویم که یکی از موارد 

اصلاح ساختاری، قیمت دلار است.
وی با بیان اینکه از ۳ راه اقتصاد کشور تحت تاثیر قرار می گیرد؛ 
ادامــه داد: نکته اول اینکه وقتی قیمــت دلار افزایش می یابد، 
قیمت  کالا نیز بیشتر می شود و مواد اولیه افزایش پیدا می کند و 

قیمت تولید داخلی بیشتر می شود.
وزیر صمت خاطرنشــان کرد: نکته دوم که بســیار پنهان است 
و کمتر به آن توجه می شــود این اســت که با دست خودمان در 

قوانین و مقررات خودمان و با سازوکار داخلی قیمت های داخلی 
را به دلار متصل کرده ایم.

دچار روزمرگی نشده ایم
فاطمی امین اظهار داشت: نمایندگان ما را به لحاظ وضع موجود 
ارزیابی نکنند بلکه ما را به لحاظ حرکت سرعت و جهت ارزیابی 
کنید ما دچار روزمرگی نشــدیم، می توانســتم کارهای ویترینی 
برای عــوام فریبی انجام دهم اما برای اصلاح ســاختارها وقت 
گذاشــتیم چرا که تا اصلاح ســاختارها انجام نشود تمدن نوین 
اســلامی محقق نخواهد شد. وی ادامه داد: سختی ما در وزارت 
صنعت این اســت که در حوزه بسیار متنوع خودرو پوشاک مواد 

غذایی فولاد کار می کنیم هیچ وزارتخانه چنین تنوعی ندارد.
وزیــر صنعت گفــت: در وزارتخانه ای با این همــه تنوع دچار 
روزمرگی نشدیم و به اصلاح ساختاری دست زدیم تا مسائل حل 

شود.وی با تاکید بر اینکه مشکلات مردم همه ما را رنج می دهد، 
اظهار داشــت: وقتی ســر یک چهارراه کــودک را می بینم و یا 
مشکلات خانواده ای را متوجه می شوم خستگی را کنار می گذارم 
و بیشــتر کار می کنم. وی افزود: دولت مردمی شبانه روز در پی 
حل مشکلات است باید همدلی بین دولت و مجلس وجود داشته 

باشد تا بتوانم اصلاحات ساختاری را محقق کنیم.
وزیر صمت با اشــاره به اقدامات انجام شــده در حوزه معدن، 
گفــت: به لحاظ اکتشــاف در معدن خیلی عقب هســتیم اما در 
زمینه شناســایی ذخایر معدنی اقدامات خوبی را انجام دادیم. اگر 
بخواهیم ســهم معدن افزایش یابد و حتی از نفت پیشی بگیرد، 

باید ذخایر را شناسایی کنیم که در این راستا حرکت می کنیم.
وی افزود: معدن بخشی بسیار مهم است که از بسیاری جهات 

مغفول مانده و یکی از مشکلات دریافت حقوق دولتی بود.

فاطمی امین با بیان اینکه امسال ۲ برابر سال گذشته از معادن 
بهره برداری داشتیم، تاکید کرد: سال گذشته 1۹ هزار میلیارد اما 

امسال ۴0 هزار میلیارد تومان از معادن بهره برداری داشتیم .
وزیر صمت بیان کرد: یکی از اقدامات مهم مردمی سازی معادن 
بود و اکتشاف هم امری مهم است لذا ۴۵0 پهنه کشور را انتخاب 

و از خراسان جنوبی به شناسایی ذخایر شروع کردیم .
وی بــا بیان اینکه در حوزه صادرات هــم برنامه های ویژه داریم تا میزان 
صادرات افزایش پیدا کند، گفت: بنده در سال گذشته قول دادم که ۵میلیارد 
دلار صادرات افزایش یابد که این مهم اتفاق افتاد لذا امیدواریم با همراهی 

دولت و مجلس بتوانیم مشکلات را حل کنیم.
برنامه ۲ ساله برای صنعت خودرو داریم

وزیر صمت با اشــاره به وضعیت خــودرو، تصریح کرد: خودرو 
مســئله امروز و یا دیروز نیســت چرا که ۴0 سال است با چالش 
های آن مواجه هستیم. بنابراین یک برنامه ۲ ساله برای صنعت 
خودرو داریم. وی با اشــاره به تعــداد خودروهای ناقص، افزود: 
تعداد خودروهای ناقص 1۸ خرداد ســال قبل 1۳۵ هزار دستگاه 
بود که امســال در همین تاریخ ۴۸ هزار دســتگاه اســت، تولید 
روزانه ایران خودرو به بیش از ۲ هزار و ششــصد دستگاه در روز 
و ســایپا به بیش از 1۸00 دستگاه در روز رسیده است.وی ادامه 
داد: در روز 11 اسفند رئیس جمهور دستوری را صادر کرد که مو 
به مو اجرا شد.فاطمی امین با بیان اینکه وضعیت صنعت خودرو 
وضعیت مطلوبی ندارد اما روند مطلوبی دارد، خاطرنشان کرد: به 

لحاظ کیفیت و میزان تولید دارای مشکل هستیم.
شراکت مردم در انفال برای اولین بار

وی با تاکید بر اینکه در حوزه ســرمایه گذاری کارهای بســیار 
گسترده ای انجام شده است، به کارهای انجام شده در حوزه معد 
اشــاره و تصریح کرد: در حوزه معدن ۹ اقدام بســیار مهم اتفاق 
افتــاد که یکی ازآنها واگذاری معادن به نفع مردم اســت؛ برای 
اولین بار در معدن مس جانجا که معدنی بسیار بزرگ است وقتی 
می خواستیم مزایده برگزار کنیم، اعلام کردیم کسی برنده مزایده 
می شود که ۴0 درصد از سهام معدن را به مردم دهد. این مزایده 
برگزار شد؛ الحمدالله کار اجرایی شد؛ این برای اولین بار است که 

مردم در انفال شریک شوند.

خبر مهم وزیر اقتصاد درباره یارانه نقدی

 نحوه تخصیص یارانه نقدی 
در ماه های آینده

وزیر امــور اقتصادی و دارایی گفــت: دولت برای پرداخت 
یارانه کالایی منتظر گزارش نهایی دوره آزمایشی سامانه های 

کالابرگ است.
ســید احسان خاندوزی روز سه شنبه در حاشیه جلسه هیات 
مقــررات زدایی و بهبــود محیط کســب و کار درباره نحوه 
تخصیص یارانه نقدی یــا کالایی در ماه های آینده گفت: تا 
زمانی که گزارش نهایی دوره آزمایشی سامانه های کالابرگ 

آماده نشود دولت تصمیم جدیدی اتخاذ نمی کند.
وی افــزود: امیدواریم در تیرماه گزارش دوره آزمایشــی به 
دولت ارسال شود سپس دولت تصمیم می گیرد برای ماه های 

بعد به چه ترتیبی اقدام کند.

تولیدکنندگان رغبتی برای جوجه ریزی ندارند

صنعت مرغداری در حال فروپاشی است
رییس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشــتی گفت: در ماه 
1۳0 میلیون جوجه تولید و وارد سالن های تولیدی می شود و 
در ســال حدود ۲ میلیون و ۳00 هزار تن مرغ گوشتی تولید 

می شود اما روزانه حجم تولید کمتر می شود.
محمد یوسفی با اشــاره به شرایط وخیم تولید مرغ گوشتی 
در کشــور، گفت: از گوشــه کنار شنیده می شــود که حال 
تولیدکنندگان خرد مرغ گوشــتی مســاعد نیســت این در 
حالیســت که ادامه روند تولید برای تمام واحدهای تولیدی 

اعم از خرد و کلان دشوار شده است.
وی با بیــان اینکه نرخ مرغ، تخم مــرغ و جوجه یک روزه 
واقعی نیســت، افزود: مرغ کیلویی ۶0 هزار تومان به کیلویی 
۴۵ هزار تومان، جوجه یک روزه کیلویی 10 هزار تومانی دبه 
۳ هــزار تومان و تخم مرغ کیلویی ۴0 تومان  به کیلویی ۳0 
تومان عرضه می شــود؛ پس وقتی این الام زیر قیمت تمام 
شــده در بازار عرضه می شوند طبیعی است که تولیدکنندگان 

انگیزه ای برای ادامه روند تولید نداشته باشند.
به گفته یوسفی؛ واردات نهاده با ارز نیمایی صورت می گیرد 
از این رو در ســامانه بــازارگاه نهاده ها با ایــن ارز بارگذاری 
می شود اما با این وجود اینکه قیمت مرغ و تخم مرغ از سوی 
ســتاد تنظیم بازار تعیین شده است اما این محصولات با نرخ 

اعلام شده در بازار عرضه نمی شوند.
رییس انجمن پــرورش دهندگان مرغ گوشــتی ادامه داد: 
تولیدکنندگان مرغ گوشتی رغبتی برای جوجه ریزی ندارند و 
پیش بینی می کنم در ۳ ماه آینده تولیدکنندگان واحد تولیدی 

را تعطیل می کنند.
ایــن فعــال اقتصادی در پاســخ به این پرســش که وزیر 
کشــاورزی اعلام کرد که روزانه شــرکت پشتیبانی امور دام 
۸00 تــن مرغ مازاد منجمد را از واحدهای تولیدی خریداری 
می کند آیا ایــن اقدام تاثیری در تنظیم بازار مرغ گوشــتی 
گذاشــت؟ افزود: اگر این اقدام تاثیرگــذار بود نرخ مرغ باید 
کیلویی ۶0 هزار تومان می شــد، در حــال حاضر خرید مرغ 
مازاد از ســوی شرکت پشتیبانی نتوانست در تنظیم این بازار 

موثر باشد.
وی با بیــان اینکه کاهش قدرت خرید مردم نرخ مرغ را به 
کیلویی ۴0 هزار تومان رســانده اســت، تصریح کرد: در ماه 
1۳0 میلیون جوجه تولید و وارد سالن های تولیدی می شود و 
در ســال حدود ۲ میلیون و ۳00 هزار تن مرغ گوشتی تولید 

می شود اما روزانه حجم تولید کمتر می شود.
یوسفی با اشــاره به لزوم افزایش نرخ مرغ گوشتی، افزود: 
دولــت می داند که قدرت خریــد مصرف کنندگان تقلیل پیدا 
کرده است از این رو باید برای جبران خسارت های وارد شده 
به تولیدکننــدگان ورود کند.رییس انجمن پرورش دهندگان 
مرغ گوشــتی با بیان اینکه وزیر کشاورزی به تولیدکنندگان 
اولتیماتوم داده اســت که اگر واحد تولیدی اقدام به تعطیلی 
واحدش کند باید جرایم ســنگینی بپردازد، خاطر نشان کرد: 
این هشدارها منطقی نیستند اگر دولت می خواهد روند تولید 
ادامه داشته باشــد مرغ را از تولیدکنندگان کیلویی ۶0 هزار 
تومــان خریداری کنــد و به مردم کیلویــی ۲0 هزار تومان 
بفروشــد اما آیا ایــن اقدام را انجام می دهــد؟ به گفته وی؛ 
صنعت مرغداری در حال فروپاشــی اســت. اگر دولت برای 
تنظیم بازار برنامه واردات دارد، در این واردات زیان ببیند بهتر 

از این است که تولیدکنندگان داخلی حمایت کنند.

وعده جدید؛
منتظر شکسته شدن قیمت سیمان باشید

به نقــل از دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان 
نوشت:  با تامین شدن برق مورد نیاز تولید سیمان، همچنین 
عرضه بیش از اندازه سیمان در بورس کالا در یکشنبه هفته 
آینده، قیمت این کالا در بازار با کاهش شــدید مواجه خواهد 
شد.عبدالرضا شیخان افزود:  شایعه قطعی برق صنایع سیمانی 
در هفته های گذشــته، منجر به افزایــش قیمت این کالای 
ساختمانی شد. به گفته این مقام صنفی، همین شایعات سبب 
شــد تا خریداران با ورود به بــورس کالا میزان خرید زیادی 
انجام داده و قیمت ها را بالا ببرند، همچنین عرضه ســیمان 
به بازار کاهش یافت. وی ادامه داد: با ابطال حدود ۶0 معامله 
سیمانی از سوی بورس کالا در هفته جاری، این عرضه های 
ابطال شــده همراه با کف عرضه 1.۳ میلیون تنی هفتگی در 
روز یکشنبه آینده )۲۹ خردادماه( عرضه خواهد شد که به طور 
قطع این میزان عرضه که بیش از حد است منجر به شکسته 
شدن قیمت ها خواهد شد. یکشنبه ۲۲ خرداد ماه یک میلیون 
و ۵۲ هزار تن ســیمان در بورس کالا عرضه شــده بود که 
۵۳۸ هزار تن آن تایید شــد و بقیه به دلیل غیرمنطقی بودن 

قیمت ها مورد تایید قرار نگرفت.
دبیر انجمــن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان همچنین 
بیان داشــت: در جلسه اخیر اعضای این انجمن با وزیر نیرو و 
برخی معاونان، مقرر شد برق مورد نیاز برای معادل تولید پنج 
میلیون تن سیمان تامین شود.وی خاطرنشان کرد:  با مدیریت 
دیماند اختصاص داده شــوده از سوی واحدهای تولیدکننده 
سیمان و همچنین شرکت های برق منطقه ای، خللی در تولید 
ســیمان به وجود نخواهد آمد و التهابات موجود در این زمینه 

فروکش خواهد کرد.

وزیر صمت در مجلس: 

می توانستم کارهای ویترینی برای عوام فریبی انجام دهم

گزارش اختصاصی


